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ABSTRACT


This study was carried out in Antoniadas Research Branch, Alexandria, Egypt during seasons 2006 / 2007 and 2007 / 2008 to evaluate three ornamental plants to sodicity and boron. Four levels of sodicity and boron concentrations were used with irrigation water having the following adjusted Sodium Adsorption Ratio : 0 , 4.5 , 9 , 27 SARadj, Boron concentration : 0 , 1.5 , 3.6 PPm .Myoporum and chaff flower cuttings were prepared . Bermuda grass was seeded in the perminant pots directly . The plants were irrigated with normal water for month, then they were irrigated with sodicity and boron containing water to the end of the experimental season .Some characteristics were chosen and measured, i.e plant height, number of leaves of myoporum and chaff flower only. Fresh weight and dry weight of shoots were determined . Also the covering area of Bermuda grass was measured .

The results showed the following :

1- Soil salinity was increased due to the addition of sodicity and boron containing irrigation water .

2- The deterious effect of sodicity and boron concentration on plants grown in calcareous soil was greater than in sandy soil except in case of Bermuda grass .

3- The RYQ of myoporum was 100% when myoporum plants were irrigated with zero ( control ) in calcareous and in sandy  soils. Also at 4.5 and 9 SARadj in sandy soil myoporum was 140% and 128% respectively .

4- The RYQ of chaff flower was 100% when the plants were irrigation with normal water only . The RYQ value was decreased to 56.01 and 88.93 for plants grown in calcareous and sandy soils at …. 27 …. SAR , respectively .

5- The RYQ of bermuds grass was decreased just using sodicity and boron containing water in irrigation, It was 81.57 and 82.75% at 27 SARadj level and 76.85 and 80.87% at 6 Bppm level in irrigation .


Generally, it was concluded that myoporum was more tolerant than Bermuda grass than chaff flower .
الملخص العربي

تقييم مقاومة نباتات الزينة 

( البزروميا والمتيره والنجيل البلدى ) للصوديه والبورون

سهير جمعة السيد – ماجدة محمود حسانين محمد 

معهد بحوث البساتين – بحوث الزينة ( إسكندرية – الجيزة ) القاهرة  

أجريت هذه الدراسة بفرع بحوث الزينة بانطونيادس بالإسكندرية – مصر خلال موسمى 2006 / 2007 و 2007 / 2008. 

وكان الهدف من هذه الدراسة هو تقييم ثلاثة نباتات زينة هى البزروميا، المتيرة ، والنجيل . استخدمت فى هذه التجارب 4 مستويات من الصودية هى صفر ، 4.50 ، 9 ، 27 SAR adj
4 مستويات بورون هى صفر ، 1.50 ، 3 ، 6 جزء فى المليون التجارب نظام عشوائى كامل فى 3 مكررات .
جهزت عقل البزروميا والمتيرة وزرعت فى أصص صغيرة ثم نقلت لاصص أكبر أما النجيل فقد زرع بذرة فى الأصص مباشرة ورويت بالمياه العادية لفترة بمياه محتويه على صوديوم ومياه محتوية على بورون كل يومين فى الأرض الرملية وكل 6 أيام فى الأرض الجيرية .

أختبر عدد من الصفات منها طول النباتات ، عدد أوراق فى البزروميا والمنيرة فقط ثم قيس الوزن الطازج والجاف كذلك قدرت مساحة التغطية فى النجيل وكانت النتائج كالتالى :

1- زادت ملوحة التربة نتيجة الرى بمياه صودية والمياه المحتوية على بورون .

2- التأثير الضار للصوديوم والبورون على النباتات النامية فى أراضى جيرية كانت أكبر من المنزرعة فى الأراضى الرملية .

3- كانت جودة المحصول النسبى 100% فى نباتات البزروميا عندما رويت بماء الرى العادية ثم انخفضت تدريجيا بعد ذلك فى الأرض الجيرية ولكن فى الأرض الرملية انخفضت عند 27 SARadj ولكن فى حالة الرى بمياه محتوية على البورون انخفضت عند المستوى الثانى فى الأراضى الرملية والجيرية .

4- كانت جودة المحصول النسبى 100% فى نباتات المتيرة عندما رويت النباتات بمياه عادية وانخفضت بعد ذلك تدريجيا فى الأراضى الجيرية والرملية فى حالة الصودية .

أما فى حالة الأراضى المروية بمياه محتوية على البورون انخفضت فى الأراضى الجيرية بداية من المستوى 3 جزء فى المليون بورون أما الأرض الرملية انخفضت عند مستوى 6 جزء فى المليون بورون .

5- كانت جودة المحصول النسبى 100% فى حالة النجيل عند مستوى مياه الرى العادية فى الأرض الجيرية والرملية وايضا فى الأرض الجيرية عند مستوى رى 4.50 صودية مع زيادة التركيز لكل من الصوديوم والبورون فى مياه الرى انخفضت تدريجياً حتى وصلت إلى 82.75% و81.57 فى الأرض الرملية والجيرية على الترتيب عند مستوى 27 صودية ، 80.87% و 76.85% عند مستوى 6 جزء فى المليون بورون فى ماء الرى وعموماً استنتج أن نباتات البزروميا كانت أكثر تحمل للصوديوم والبورون من النجيل والمتيرة .

